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Ni l'administració local, ni l'autonòmica ni
la central volen salvar Ses Fontanelles

Toni Muñoz (*)

D’aquí a poques setmanes
l’Ajuntament de Palma pot senten¬
ciar definitivament la zona humida
de Ses Fontanelles a un destí massa

habitual en el nostre panorama. El
projecte d’urbanització de la zona ja
ha estat presentat, i és previsible que
es resolgui aviat i puguin així comen¬
çar les obres de construcció del cen¬
tre comercial i d’oci que s’hi ha pla¬
nificat. L’actual àrea inundada i la
zona de conreu propera a l’autopista
constituiran el futur Parc de Ses

Fontanelles, es diu des de
l’Ajuntament. El vial que envoltarà
el complex limita directament amb
la zona ocupada pel salicorniar:
bé, de fet fins i tot en sepultarà un
bocí. No resulta complicat imagi¬
nar-se el futur, "parqueritzat”, de
la zona humida.

L’actual zona humida de
Ses Fontanelles, ubicada entre
S’Arenal i Can Pastilla, no és més
que el que resta del Prat de Sant
Jordi, la gran maresma que fins al
segle XIX ocupava una gran exten¬
sió de l’interior de la Badia de
Palma. Bona part del Prat va esser
dessecat al llarg del segle XIX. La
zona de Ses Fontanelles, que es
va aprofitar per extreure sal, es
va mantenir inundada encara

unes dècades, fins que a mitjans del
segle XX va esser reblida en bona
part per enderrocs. Tot i aquest pro¬
cés, la zona segueix tenint avui una
importància ecològica destacable:
la llista d’espècies d’aus observa¬
bles a la zona és molt llarga, alber¬
ga diferents hàbitats naturals d’im¬
portància comunitària i és l’única
localitat del món on viu en estat sil¬
vestre una espècie vegetal: el
Limonium barceloi.

Pocs espais naturals hauran
tingut, com Ses Fontanelles, dues
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ocasions tan clares (i lamentablement
tudades) de salvar-se de la urbanitza¬
ció. Durant la passada legislatura, el
Govern progressista elaborà una pro¬
posta de decret de protecció de les
zones humides que en el cas concret
de Ses Fontanelles avortava la urba¬
nització. Malauradament el decret
"salvador” no es va arribar a aprovar,
per circumstàncies inherents a la
naturalesa d’aquell Govern i que ara
no comentarem. Més recentment, a

proposta del GOB, el Ministeri de
Medi Ambient presentà una proposta
de nou deslinde de la zona de domini

públic marítimo-terrestre en aquell
tram de litoral. Aquesta proposta, de
materialitzar-se hauria implicat
igualment la impossibilitat d’urbanit¬
zar. Però inexplicablement el
Ministeri ha decidit desfer el camí

que havia avançat, i sense ni tan sols
defensar tècnicament els seus propis
arguments inicials ha decidit accep¬
tar les al·legacions de la promotora i

arxivar el procediment. Tot i que
aquesta darrera decisió ha estat
impugnada per la nostra entitat, crec
que no podem esser gaire optimistes.
Intuïm que hi ha hagut acord, no
escrit sobre paper, entre l’Ajun¬
tament i el Ministeri.

En pocs anys, Ajuntament de
Palma i Ministeri de Medi Ambient
hauran col·locat dues fites ben

importants pel que fa a la "conserva¬
ció” dels espais naturals litorals de
Palma: en primer lloc es permet (i ens
costa molts milers d’euros) la trans¬
formació d’Es Carnatge en jardí botà¬
nic, perdent-se així la possibilitat de
recuperar el darrer espai natural lito¬
ral del municipi. En segon lloc, ara es
permet la urbanització de la darrera
zona humida de superfície significati¬
va al municipi.

La política de l’Ajuntament
de Palma ja la coneixem. La del
Ministeri de Medi Ambient..., algú es
sorprèn?
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